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Oœwiadczenie skierowane do ministra finansów Jana Vincenta-Rostowskiego

Szanowny Panie Ministrze!
G³ód i niedo¿ywienie bêd¹ce efektem ubóstwa to powa¿ne problemy wspó³czesnego œwiata. Na œwie-

cie cierpi z tego powodu oko³o miliarda osób. Problem ten dotyczy nie tylko krajów odleg³ych od Polski.
W naszym kraju w roku 2009 w ubóstwie ¿y³o 5,7% Polaków, a wiêc by³a to grupa oko³o dwóch milionów
osób. Tymczasem paradoksalnie 1/3 œwiatowej ¿ywnoœci przydatnej do spo¿ycia marnuje siê.

Obowi¹zuj¹ca od 1 stycznia 2009 r. zmiana ustawy o podatku od towarów i us³ug, pozwalaj¹ca prze-
kazywaæ produkty spo¿ywcze na rzecz organizacji po¿ytku publicznego bez koniecznoœci odprowadze-
nia podatku VAT, uchroni³a przed niepotrzebn¹ utylizacj¹ wiele ton ¿ywnoœci. Zmiana pozytywnie
wp³ynê³a na dzia³alnoœæ banków ¿ywnoœci, które odczu³y znaczne zwiêkszenie iloœci darowizn ¿ywno-
œciowych. W roku 2009 odnotowano ich wzrost o 40%, co pokazuje jak wa¿ny wp³yw ma polityka podat-
kowa na niesienie pomocy i zapobieganie marnowaniu ¿ywnoœci. Z wprowadzonych udogodnieñ mo¿e
skorzystaæ dziœ niestety jedynie czêœæ potencjalnych darczyñców, a mianowicie producenci produktów
spo¿ywczych. Nowe rozwi¹zania nie dotycz¹ dystrybutorów, w³aœcicieli sklepów, restauratorów i innych
podmiotów chc¹cych przekazaæ ¿ywnoœæ. Sytuacja ta prowadzi do tego, i¿ podmiotom tym bardziej op-
³aca siê przekazaæ nadaj¹c¹ siê jeszcze do spo¿ycia ¿ywnoœæ do utylizacji ani¿eli na rzecz organizacji po-
¿ytku publicznego, które rozdysponuj¹ j¹ pomiêdzy osoby potrzebuj¹ce.

Nale¿y zwróciæ uwagê na to, i¿ wymienione podmioty mog³yby darowaæ o wiele wiêcej ¿ywnoœci ni¿
producenci, poniewa¿ to w³aœnie u nich marnuje siê wiêcej towarów spo¿ywczych. Przyjêcie w ustawie
podatkowej rozwi¹zania selektywnego i preferuj¹cego w¹sk¹ grupê podatników, jak¹ s¹ producenci,
utrudnia zapobieganie marnowaniu ¿ywnoœci i ograniczanie skali niedo¿ywienia. Jeœli chodzi o ochronê
bud¿etu pañstwa przed ewentualnymi nadu¿yciami ze strony podatników, to warto podkreœliæ, i¿ zwol-
nienie podatkowe, o którym mowa, ma zastosowanie tylko wtedy, gdy produkty spo¿ywcze s¹ przekazy-
wane na rzecz organizacji po¿ytku publicznego w rozumieniu przepisów ustawy z dnia 24 kwietnia
2003 r. o dzia³alnoœci po¿ytku publicznego i o wolontariacie z przeznaczeniem wy³¹cznie na cele dzia³al-
noœci charytatywnej prowadzonej przez te organizacje. Zwolnienie przys³uguje tylko wzglêdem takich
dostaw towarów spo¿ywczych, które zosta³y wykonane nieodp³atnie. Dokonuj¹cy takiej dostawy powi-
nien nadto prowadziæ szczegó³ow¹ dokumentacjê potwierdzaj¹c¹ dokonanie dostawy towarów na rzecz
organizacji po¿ytku publicznego. Wydaje siê, ¿e takie rozwi¹zania nie nara¿¹ obrotu na patologie w od-
ró¿nieniu od rozwi¹zañ, zgodnie z którymi produkty spo¿ywcze mog³yby byæ przekazywane przez dar-
czyñców bezpoœrednio osobom potrzebuj¹cym.

W takim stanie rzeczy uzasadnione zdaje siê rozwa¿enie podjêcia prac nad zmian¹ brzmienia art. 43
ust. 1 pkt 16 ustawy o podatku od towarów i us³ug w taki sposób, aby ka¿demu darczyñcy umo¿liwiæ udzie-
lanie pomocy ¿ywnoœciowej na takich samych korzystnych zasadach. W zwi¹zku z tym zwracam siê do Pa-
na Ministra z uprzejm¹ proœb¹ o udzielenie odpowiedzi na pytanie, czy planowana jest zmiana zakresu
zwolnienia podatkowego stosowanego do darowizn ¿ywnoœci przekazywanych na cele charytatywne.
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